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Občni zbor konference OO sindikata 
Mesokombinata Perutnina Ptuj

Za predsednico konference osnovnih organizacij sindikata 
izvoljena Erika MIHELAČ.

V petek, dne 10. februarja je bil redni občni zbor konferen
ce OOS pri Mesokombinatu Perutnina Ptuj. Visoka udeležba, 
bogata poročila, plodna razprava in sprejeti konkretni sklepi 
ter stališča so odraz zelo uspešnega sindikalnega dela in življe
nja delavcev ter kooperantov, ki združujejo svoje delo in sred
stva v Perutnini Ptuj.

Dosedanji predsednik konference OOS Ivan Zupanič je v 
tričetrt urnem poročilu nanizal vrsto zanimivih ugotovitev, 
katere so navzoči sprejeli z vsesplošnim odobravanjem.

Perutnina je poslovno leto 1977 zaključila zelo uspešno. Po 
doseženem celotnem prihodku v višini 220. starih milijard 
din je ponovno na prvem mestu v ptujski občini. Tudi po druž
benem planu razvoja SRS je svoje naloge presegla. Rezultati 
pa bi lahko bili še boljši, če bi se lahko perutninarstvo v SRS 
tazvijalo pod enakopravnejšimi ekonomskimi pogoji v okviru 
kmetijske panoge, kot je to slučaj v ostalih republikah SFRJ, 
kjer ima perutninarstvo enako vrednejše pogoje in to predvsem 
zaradi cenejših kreditov, celo mednarodnih. Ker pa tega v SRS 
ni, se naša proizvodnja kljub povečanemu načrtovanju in pre- 
1 oračitvam v odnosu do jugoslovanske zmanjšuje. Tako kljub 
lazmeroma visoki gospodarski rasti Perutnine Ptuj in ostalih 
perutninskih kombinatov v SRS v nekem smislu celo nazadu
jemo, četudi smo v marsičem dosegli zapadno evropski nivo, 
kar velja še zlasti za tehnologijo in proizvodne rezultate. Pa nc 
samo to. Nekateri v republiki so nam vsilili novo slovensko 
pasmo Prelux, ki pa še zdaleč ni dala deklariranih rezultatov 
ampak je nasprotno kar občutno zmanjšalo naš pričakovani 
dohodek.

Novo kvaliteto smo dosegli v nadalnjem razvoju sistema 
socialističnega samoupravljanja. Mnogo-številni zbori delovnih 
ljudi in kooperantov, zelo številne seje DS, raznih odborov in 
komisij. Izpričujejo resnično željo, da bi delavci zares odločali 
o pogojih, sredstvih in rezultatih svojega dela in da bi bila nji
hova vloga pri oblikovanju in uresničevanju politike družbeno
ekonomskega razvoja še bolj odločilna. Pri tem pa še žal ni
smo dosegli potrebne širine. Na zborih in sejah imajo še vedno 
prevladujoč vpliv vodilni delavci iz DSSS in TOZD. Delavci iz 
neposredne proizvodnje se premalo oglašajo. Če je to zaradi 
tega, ker so predlogi dobro pripravljeni, je v redu, če pa je te
mu kriv slab stik z bazo, se bo potrebno drugače organizirati.

Tudi naš delegatski sistem ima slične težave. Poedini dele
gati zelo aktivno sodelujejo v DPS in v SIS. Nekateri izmed 
njih se zelo uspešno vključujejo v razprave na zborih ZZD, 
DPO in SIS in tako pomagajo oblikovati sprejete sklepe in 
stališča.

Delo samoupravne delavske kontrole se bolj odraža na pre
ventivnih ukrepih, manj pa v samih akcijah. Vseeno menimo, 
da je bilo njeno delovanje pozitivno.

V vseh 8. organizacijskih enotah Perutnine Ptuj, to je v 6. 
TOZD, v eni TOK in v eni delovni skupnosti skupnih služb, de
lujejo OOS.

V večjih OOS so osnovane tudi sindikalne skupine, na čelu 
teh pa poverjeniki. Vseh osem OOS sestavlja konferenco OOS, 
njen izvršilni organ pa je predsedstvo konference OOS.

Vloga predsedstva konference OOS je predvsem v koordi
naciji dela. OOS je tako osnovna celica in oblika sindikalnega 
dela v njej organiziranih članov. Tako OOS predstavljajo naj
bolj odločujoč dejavnik v družbeno-ekonomskem in političnem 
življenju naših delavcev.
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Mladi iz mesne industrije in naši pevci so izvedli kulturni program (Foto; L. C.)



Občni zbor Konference OOS Perutnina Ptuj
Iz poročil in razprave na vseh 8. zborih OOS, ki so bili v 

mesecu januar ju letos, je prišlo še posebno do izraza to, da so 
vse naše OOS delovale tako, da je sindikat postajal resnično 
politična organizacija delavcev in da njegova dejavnost in po
litika posega v vsa področja življenja in dela delavcev. Tako 
je postal sindikat sestavni del samoupravljanja in političnega 
življenja.

Prej omenjena sindikalna organiziranost v tem trenutku od
govarja našim potrebam. Slabše imamo organiziran sindikat v 
poslovnih enotah, ki so oddaljene od Ptuja. Tako bomo morali 
na primer za našo dislocirano enoto v Beogradu, kjer je zapo
slenih 35 delavcev, razmišljati o ustreznejši sindikalni organi
ziranosti, da bo tudi tam lahko sindikalno delo oživelo.

Leto Titovih in partijskih jubilejev je bilo tudi leto najin- 
tenzivnejših prizadevanj za uresničevanje zakona o združenem 
delu. Tudi naši delavci so z velikim interesom in prizadevnost
jo sodelovali vsak po svojih močeh in v svojem okolju, z željo, 
da se določila ZZD čim bolj uresničijo tudi v naši vsakdanji 
praksi.

Pri pripravah vsebine samoupravnih in drugih aktov so 
zelo prizadevno in ustvarjalno delovali nekateri naši strokovni 
sodelavci za kar jim konferenca sindikata izreka posebno pri
znanje.

Bitka za uveljavljanje novih samoupravnih odnosov še ni 
končana. Pred sindikatom je tako naloga, da jo uspešno za
ključimo.

V času intenzivnih priprav na občni zbor konference OOS 
smo izvajali tudi našo zelo pomembno družbenopolitično ak
cijo. Predkandikacijske konference na katerih smo izbirali 
in potrjevali kandidate za zbor združenega dela OS Ptuj, za 
zbor DPO in druge delegate. Ocenjujejo, da smo v naših OOS 
skupno z drugimi DPO in člani DS to nalogo zelo odgovorno 
in uspešno izvršili. Same skupščinske volitve, ki so pred nami, 
bodo za nas več ali manj le formalnost.

V mesecu aprilu nas čakajo naloge ob volitvah v naše 
nove samoupravne organe, ko bomo volili nove delavske svete, 
delavske kontrole in disciplinske komisije. Dosedanjim namreč 
v mescu marcu potečejo mandati.

Obveščanje delavcev o celotnem poslovanju naše DO preko 
zborov, sej in sestankov, je bilo že dokaj uspešno in na kvali
tetni višini. Najboljše je bilo obveščanje preko glasila Ptujski 
perutninar, katerega smo delavci in kooperanti z veseljem 
sprejeli, ter ga redno prebiramo. Želimo, da bi to glasilo 
objavljalo več zadev iz dela in življenja naših delavcev, zlasti 
še iz neposredne proizvodnje.

Mladi v Mesni industriji so še pred leti dokazali, da je kul
turno življenje od njih neločljivo. Danes se že lahko pohvalimo 
z nekaj zelo uspelimi nastopi, zlasti še z nastopi našega pev
skega zbora, ki je razmeroma v kratkem času dosegel zelo 
vidne uspehe v Perutnini in drugod.

Ljudska obramba in družbena samozaščita postajata tudi 
pri nas sestavni del samoupravnih prvič, odgovornosti in ob
veznosti ter prispevata k razvoju in stabilnosti naše diužbe. 
Njuna vloga in potreba zahtevata, da se v nadaljnem medse
bojnem povezovanju razvije v celoti obrambni in zaščitni si
stem.

Med delavci je tudi iz leta v leto več zanimanja za aktivno 
športno udejstvovanje. Naši športniki so na večih tekmovanjih 
kot so bile ptujske delavske športne igre, prvenstvo Perutnine, 
troboj ekip Koka-Podravka-Perutnina in še na drugih tekmo
vanjih dosegli vrsto odličnih uvrstitev.

Večje število naših delavcev še nima ustreznih stanovanj. 
Za letos menimo, da bomo še podprli s krediti, gradnjo indivi- 
dualnh stanovanj v privatni lastnini že v naslednjem letu 
pa bomo začeli spet z gradnjo stanovanjskega bloka.

Za letni dopust smo imeli v eni izmeni na razpolago 66 
ležišč in to v Fiesi, Portorožu, Biogradu na moru, Zadru in 
Poreču. Kapacitete so bile polno zasedene le dober mesec. Ka
ko bo v bodoče, bo potrebno ponovno proučiti.

Vseh delavcev v Perutnini nas je 1100, od teh 510 žensk. V 
zadnjem obdobju fluktuacija ni nepomembna. To pomeni, da 
so odnosi v redu. Isto velja za zaslužke, ki so v povprečju za 
leto 1977 okoli 5.000 din mesečno na zaposlenega.

Skrb za šolanje in izpopolnjevanje kadrov je vedno pri
sotna in omogoča skoraj vsem, da se tudi ob delu izobražujejo. 
Več povdarka pa bo vseeno potrebno nameniti poklicu perut
ninar ja, ker tega profila kmetijske šole posebej ne usposa
bljajo.

Toplo in okusno malico med delom lahko dobivajo vsi 
zaposleni, razen nekaterih vrst bolnikov in terenskih delav
cev. Tem pripadajo boni.

Če tudi so v celoti vzeto doseženi rezultati zelo dobri, nas 
obvezujejo, da bomo morali v bodoče še hitreje napredovati, 
skrbneje gospodariti, še več ustvarjati in bolje samoupravljati.

Te cilje bomo nedvomno tudi dosegli, če bomo vsi delavci 
in kooperanti tudi v nadalje ostali prizadevni člani naše samo
upravne socialistične družbe.

Pred sindikatom je še mnogo zelo pomembnih in odgovornih 
nalog. Med najpoglavitnejše spadajo: Nadalnjo in doslednejše

Pred delovnim predsedstvom poroča predsednik konference tov. Zupanič (Foto: L. C.)

uresničevanje ZZD v naši vsakdanji praksi. V do sedaj spre
jetih samoupravnih sporazumih smo sprejeli celo vrsto živ- 
Ijensko pomembnih opredelitev, ki bodo odločilno vplivale 
na naše nadalnje delo in razvoj.

Tudi v nadalje bomo morali še bolj bogatiti zavest o huma
nih vrednotah socialističnih samoupravnih odnosov ter s tem 
v zvezi krepiti načela samoupravnega sporazumevanja in druž
benega dogovarjanja.

Prav tako bomo morali krepiti dobre tovariške odnose med 
delavci in kooperanti ter čuvati našo enotnost. Vsi se moramo 
zavedati, da nas delo v Perutnini bogati in usrečuje ter nam 
nudi socialno varnost.

Po poročilih in plodni razpravi so sledile volitve v novo 
predsedstvo konference OOS, ki ga zdaj sestavljajo:

Predsednik:
člani:

Nadzorni odbor:
Predsednik
člani

Mihelič Erika 
Mlakar Martin 
Peter Anica 
Mlakar Ciril 
Cajnko Alojz 
Jrkovič Barbara 
Bedenik Janko 
Glaser Marija 
Kočevar Samo 
Podlesnik Janko 
Krajnc Franc II 
Cimerman Franc II 
Cimerman Milivoj 
Kodrič Branko 
Tovornik Alojz 
Kirbiš Štefan 
Muršič Ciril 
Tumpaj Slavko

Vegan Martin 
Sluga Jože 
Centa Ciril 
Kancler Katarina 
Pešec Marica

Dosedanjemu predsedniku konference OOS Ivanu Zupani
ču se je za njegov veliki prispevek pri delu v sindikatu v imenu 
predsedstva in DPO zahvalil Čater Drago.

Ob koncu so še občani zbor počastili mladi iz Mesne indu
strije ter naši pevci z zelo uspelim in izbranim programom, 
s katerim smo se tako vsi skupaj vključili v proslave sloven
skega ulturnega praznika in obletnico Prešernove smrti.

Delegati so napolnili dvorano do zadnjega kotička (Foto: L. C.)
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Vam drage sodelavke
Raziiijšljaojeol)8.iiiarcu-dnevužena

Le nekaj dni nas loči od vašega praznika drage so
delavke, žene, bralke Perutninarja. Počastili vas bomo ob 
vašem prazniku. Čestitali vam bomo z izbranimi bese
dami, vam prinesli cvetja, morda celo darila. Tudi ma
lico vam bomo servirali in zabavali vas bomo, če nas 
boste povabile. Srečne boste. Verjele boste, da ste po
polnoma enakopravne, saj vam to priznavamo z našo po
zornostjo.

Toda! Bodo te izbrane besede privrele res iz src, ali 
bodo le naučene uglajene besede. Ali bodo darila znak 
pozornosti ali tekma kdo bo dal več. Je vse to res sim
bol enakopravnosti? Ali vas je, drage žene, moč odkupiti 
z zabavo, katera je namenjena vam, a se vsi zabavamo? 
Mislite, da je naša kooperantka kmetica manj enakoprav
na, ker ji sodelavec (mož ali sin) morda ne bo po
svečal tolikšne pozornosti. Poznate probleme naših ko- 
operantk in drugih žena? Poznajo one vaše probleme, dra
ge tovarišice!

Danes ni moj namen spraševati, čeprav je še mno
go nerešenih problemov. Res pa je tudi, da smo v naši 
samoupravni družbi uspeli razrešiti mnoge probleme in 
položaj ženske se je bistveno izboljšal. Tudi v Perutnini 
smo mnogokaj izboljšali, vendar menim, da ekonomska 
enakopravnost ni dovolj. Tudi na področju družbenopo
litičnega življenja žena smo pri nas storili precej, toda 
premalo. To leto je politično izredno razgibano. Priprav
ljamo se na partijske kongrese. Volili bomo v organe 
upravljanja, v organe KS in vse do zveznih organov.

Ob tej politični aktivnosti želim opozoriti na družbe
nopolitično delo vseh vas drage tovarišice. Vem, da bo 
mnogokatera rekla, češ nimam časa, politika ni zame in 
podobno. Toda! Spomnite se vseh tistih žena, ki so skozi 
stoletja krvavele, na bojiščih za to kar mi že imamo in 
za kar se mnogi še borijo. Spomnite se žena bork — he
rojev med revolucijo in NOV. In še posebej vseh, ki so 
žrtvovale življenje za to, da sedaj lahko razvijamo našo 
samoupravno družbo. To ni bil boj za obstanek, to je bil 
politični boj naših narodov torej tudi žena.

Njim dolgujete to, da se aktivno vključite v delo dele
gacij, v katere vas je izbrala vaša delovna sredina. Iz
brali pa so vas mnogo, kar tretjino vseh kandidatov za 
delegacije je žena in deklet. Enako je pri predlogih za 
organe upravljanja v TOZD in delovni organizaciji. Tudi 
za predsednico konference sindikata je bila izbrana žen
ska. Tudi mnoge druge boste izvoljene in prav takrat pa 
se začne vaša družbena in politična odgovornost. Tu se 
začne vaš aktivni praznik in resnična enakopravnost. V 
samoupravnih skupnostih boste odločale o tem, kako 
ženo — mater razbremeniti, da se bo lahko vključila v 
kulturno in družbenopolitično delo.

Čakajo vas mnogi problemi. Nekatere sem že naka
zal, mnogih nisem. Tu je še nedovoljno razvito otroško 
varstvo, predvsem na podeželju in še posebej v vaseh 
Slovenskih goric in Haloz. Pereč je problem šolstva, ce
lodnevne šole, šolskih malic. Problem je tudi vaše do
datno izobraževanje. Kulturno in društveno življenje mno- 
gokje ni ali pa vsaj ne dovolj organizirano. Pa kaj bi na
števal. Združimo se vsi v močno fronto borcev za samo
upravne odnose za lepši jutri!

Ob vašem prazniku 8. marcu pa iskrene čestitke!

Uredništvo

Kadar vas tarejo težave, se spomnite, da se najdejo 
tudi taki primeri kot ga prikazuje fotografija. Mlada 
mamica ima za svojo družinico na razpolago lOnr’ vlažne
ga kletnega prostora. »Poligon« za učenje prvih korakov 
pa meri 150 X 70 cm. Za to »razkošno« stanovanje pa 
očka odšteje vsak mesec 30 starih tisočakov.

Ob tem bi se lahko mnogo reklo.
V Perutnini smo že rešili precej podobnih problemov, 

vendar pa bomo morali v bodoče biti še pozornejši.

Občni zbori OO sindikata so si bili podobni in povze
tek vseh je bil izrecen na konferenci OOS, ki ga v tej 
številki objavljamo. Opozoriti pa kaže na to, da so na 
občni zbor OO Farme povabili tudi francoska monterja 
(na sliki drugi in četrti z leve), ki v valilnici montira
ta izvalilnike in drugo opre mo.

Ob prevajanju jezika sta z zanimanjem spremljala 
zbor, saj jima je bilo vse novo, čeprav sta v domovini 
že precej slišala in čitala o Jugoslaviji in jugoslovanskem 
sindikatu. Povedala sta tudi, da sta bila tokrat prvič v 
socialistični državi na takem slavju in da si Jugoslavijo 
sedaj precej drugače predstavljata kot sta si jo do tega 
zbora.

Seveda sta se z veseljem odzvala tudi povabilu na ve
seli del. Zadržanost in odtujenost je v prijetni družbi hi
tro izginila in verjetno ne bi nihče opazil, da nista naša 
člana delovnega kolektiva. Tudi zavrtela sta se rada ob 
Z.vokih slovenske narodno zabavne glasbe.

Iz Perutnine in Jugoslavije bosta odnesla prijetne 
vtise.

15. februarja smo ustanovili pri Perutnini planinsko 
skupino. Ustanovnega seštank a, ki je bil popestren 5 pri
kazom diapozitivov s poho dov v naravo in gore, se je 
udeležilo večje število interesentov. Izvolili so iniciativni 
odbor, ki naj do konca marca pripravi program dela. 
Takrat bomo izvolili tudi vodstvo planinske skupine.
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Kaj pričakujemo od novih meril za osebne dohodke
Ob sprejemanju samoupravnih 

sporazumov o skupnih osnovah 
in merilih za razporejanje dohod
ka in merilih za razporejanje do
hodka in čistega dohodka ter de
litvi sredstev za osebne dohodke 
smo se dogovorili, da bodo TOZD 
in delovna skupnost skupnih 
služb s svojimi pravilniki konkre
tizirale določila sporazumov in 
izdelale tak sistem nagrajevanja, 
ki bo baziral na uspehih in rezul
tatih opravljenega dela. To novo 
smer v politiki delitve sredstev 
za osebne dohodke, ki jo Zakon 
o združenem delu postavlja v 
ospredje, moramo razumeti ta
ko, da je edino pravo merilo za 
vrednotenje dela delovni učinek 
in uspeh, ki ga posameznik do
seže pri delu in ne v naprej 
določena plača.

Zadnja leta smo tudi v naši 
delovni organizaciji nazadovali 
pri uresničevanju načela delitve 
po delovnem učinku, saj so ime
la prevladujoč vpliv merila kot 
so: delovne ure, formalna kvali
fikacija, delovno mesto, opustili 
pa smo enoto proizvoda in druge 
faktorje stimulativnega nagraje
vanja. Sedaj želimo to pomanjk
ljivost odpraviti in spet uvesti 
enoto proizvoda, potom katere bi 
stimulirali količino opravljenega 
dela. Zraven količine bo predmet 
vrednotenja tudi kvaliteta dela, 
oboje pa vezano na uspešnost 
gospodarjenja preko dohodkovne 
mere. Dohodek kot poglavitni 
faktor uspešnosti dela bo v bo
doče v direktni soodvisnosti z 
osebnimi dohodki. Če bo doho
dek v odnosu na planiranega pre
sežen, bodo osebni dohodki pro
porcionalno rastli, obratno pa se 
zgodi pri nedoseganju dohodka. 
Oba primera sta v pravilniku

opredeljena s posebnimi lestvi
cami, ki bodo služile kot meha
nizem pri obračunavanju pripa
dajočega delitvenega deleža. 
Osebni dohodek nam torej daje 
rezultat dela, maso za OD za v 
naprej planiramo iz dohodka za 
normalni poslovni uspeh. Vred
nost ima samo tisto delo, ki 
ustvarja dohodek. Zato moramo 
v bodoče biti bolj pozorni pri 
gospodarjenju in stremeti za 
čim večjim dohodkom. Nanj lah
ko vplivamo na različne načine, 
od preseganja plana proizvodnje 
oz. storitve, do zniževanja stro
škov, racionalizacije dela in smo- 
ternega zaposlovanja, boljšega 
izkoriščanja strojev in opreme, 
smoternejšo porabo surovin in 
polizdelkov, marljivost in vest
nost pri delu in vrsto drugih stva
ri, ki jim pravimo dobro delati.

Mnogo težje od določitve 
skupnih delovnih nalog za TOZD 
ali delovno enoto in kriterijev za 
določanje dohodkovne mere bo 
ugotavljanje delovne uspešnosti 
posameznega delavca. Po inten- 
ciji zakona bi morali razviti tak 
delitveni mehanizem, da bi ugo
tovili za vsakega posameznika 
delež in udeležbo v skupni masi 
osebnih dohodkov. To seveda ne 
bi bilo težko pri individualnih 
normah, teh pa imamo v naših 
temeljnih organizacijah malo. 
Večina del se opravlja v okviru 
skupinskih zadolžitev, kjer je ko
ličina in kvaliteta dela sicer iz
merljiva, ni pa dovolj jasen in 
ugotovljiv prispevek posamezne
ga delavca. Še težje stališče 
merjenja delovnega učinka ima
mo pri takozvanih režijskih de
lih, kjer delovne naloge niso ko
ličinsko, niti kvalitetno opredelje
ne in vezane na čas. Tej vrsti del

bo potrebno v bodoče posvetiti 
posebno pozornost. Rešitve bo
mo morali iskati v smeri, da naj
demo tudi za ta dela potrebna 
merila, saj se vsako delo na nek 
način mora dati zmeriti. Pri is
kanju rešitev moramo vedeti, da 
so tudi slaba ali nepopolna me
rila še vedno boljša od nobenih, 
saj prav gotovo prispevajo k 
boljšemu delu.

V pravilniku imamo opisano še 
ocenjevanje delovne uspešnosti. 
Uporabljali ga bomo tam, kjer ni 
meril in pa v skupinskih normah. 
Kriteriji ocenjevanja so: količina 
opravljenih del, kvaliteta oprav
ljenih nalog, odnos do dela in 
ljudi ter odgovornost in gospo
darnost. Uspešnost dela bodo 
ugotavljale posebne komisije na 
podlagi zbranih podatkov. Na os
novi te ocene bodo osebni do
hodki lahko za določen odstotek 
varirali navzgor ali navzdol, gle
de na ugotovljen prispevek posa
meznika pri skupnem rezultatu. 
V času javne razprave in tudi 
kasneje bo potrebno te kriterije 
še dopolnjevati, saj ocena ne 
more biti pavšalna, temveč mora 
sloneti na konkretnih merilih in 
izhajati z objektivnih dejstev.

Udeležba v skupni masi oseb
nih dohodkov je odvisna od za
htevnosti in sestavljenosti posa
meznih del, ki jih delavci uprav
ljajo. Delovne naloge in opravila 
so ovrednotene z analitično oce
no po metodi, ki je bila sprejeta 
s skupnim samoupravnim spora
zumom o delitvi osebnih dohod
kov.

Ocenitve so pripravile poseb
ne komisije v TOZD in v skup
nih službah. Vrednost posamez
nih del je izražena v točkah in

se primerja z najenostavnejšim 
delom, ki predstavlja indeks 100. 
V razpravi bo potrebno ugotoviti 
ali so komisije delo odbro opra
vile, pri čemer pa moramo biti 
realni in videti ne samo sebe 
temveč celi sklop zapletenosti 
delovnega in tehnološkega pro
cesa, vključujoč odgovornosti in 
skozi to vrednotiti posamezna 
dela. K ocenitvam se prištejeta 
še dodatka za minulo delo in 
stalnost v delovni organizaciji. 
Da bi bile nove ocenitve čim 
bolj realne in med seboj vskla- 
jene, smo opravili tudi dva-krat- 
no vsklajevanje med TOZD in de
lovno skupnostjo skupnih služb.

Planirana vrednost nove točke 
bo določena na prvih zborih de
lovnih ljudi. Predlaga se, naj bi 
znašala 10,50 din. Dejanska 
vednost točke bo med letom si
cer varirala in bo odvisna od 
boljšega ali slabšega dela.

Pravilnik ureja tudi sredstva 
skupne porabe ter njihovo tro
šenje ter druge osebne prejem 
ke delavcev, pri čemer so v 
glavnem upoštevane smernice 
sindikalne liste za leto 1978.

Javna razprava se naj razvije v 
smeri vsebinskih dopolnitev 
pravilnika in ne okrog ozkih 
osebnih interesov po zvišanju 
števila točk. Pravična razmerja 
med nalogami in opravili so si
cer važna in jih moramo kar naj
bolj zadeti. Nič manj pa niso 
važne rešitve, kako bomo merili 
in ocenjevali dejanski prispevek 
delavca k skupnim rezultatom 
dela. Zato se mora razprava ori
entirati predvsem na to področ
je, s čemer bomo napravili veliko 
večjo korist.

Komisija za izvajanje zakona
o združenem delu

Zakon o delovnih razmerjih
Novi zakon o delovnih razmer

jih je bil sprejet v Skupščini SR 
Slovenije dne 28. decembra
1977. Objavljen je bil v Uradnem 
listu SR Slovenije, št. 24/77, z 
dne 30. 12. 1977. Veljati je začel 
8. dan po objavi, to je 8. januarja
1978.

Nekatera določila o medseboj
nih delovnih razmerjih ureja že 
zakon o združenem delu. Posa
mezne značilnosti in določena 
pooblastila so dobile republike, 
da jih rešijo v svojih zakonih 
o delovnih razmerjih. Slovenski 
zakon je doživel tekom razprave 
številne dopolnitve. Končno smo, 
poleg zamude v tiskarni, sredi 
januarja dobili le 225 členov za
kona o delovnih razmerjih. Sam 
zakon je razdeljen na 7 delov. 
Naj jih naštejemo: temeljne do
ločbe; medsebojna delovna raz
merja delavcev v združenem de
lu; delovna razmerja delavcev z 
delovnimi ljudmi, ki samostojno 
opravljajo dejavnost z osebnim 
delom s sredstvi v lasti občanov 
oziroma s civilno pravnimi in 
fizičnimi osebami; začasno ali 
občasno delo; nadzorstvo; ka
zenske določbe ter prehodne in 
končne določbe. Drugi del je 
razdeljen na 8 poglavij.

Vendar zakon ni rešil vseh

vprašanj in nejasnosti. Za dolo
čena razmerja je pooblastil de
lavce v temeljnih organizacijah, 
da jih sami rešimo v svojih sa
moupravnih aktih. To bomo sto
rili s pravilniki o delovnih raz
merjih. Tu naj omenimo še, da 
so z veljavnostjo novega zakona 
prenehale veljati določbe zakona 
o medsebojnih razmerjih delav
cev v združenem delu in o med
sebojnih razmerjih med delavci 
(Ur. list SRS, št. 18/74). Prav 
tako so se v Sloveniji od veljav
nosti novega zakona o delovnih 
razmerjih prenehale uporabljati 
določbe (zveznega) zakona o 
medsebojnih razmerjih delavcev 
v združenem delu (Ur. list SFRJ, 
št. 22/73). To omenjamo zaradi 
tega, da bo jasno, kateri predpisi 
so veljavni in kateri se v praksi 
uporabljajo. Pojasniti pa je po
trebno tudi, kaj še velja v naših 
samoupravnih sporazumih o med
sebojnih razmerjih v združenem 
delu, ki smo jih bili sprejeli na 
podlagi obeh zakonov, ki pa sta 
8. januarja letos nehala veljati 
oziroma se njune določbe več ne 
uporabljajo.

Veljavnost zakonov in določb 
samoupravnih sporazumov. V 
praksi bomo torej neposredno u- 
porabljali določbe IV. poglavja

iz zakona o združenem delu — 
medsebojna delovna razmerja de
lavcev v združenem delu (od 
člena 161 do člena 219) glede 
urejanja delovnih razmerij in se
veda v celoti določila novega za
kona o delovnih razmerjih. De
lavec v združenem delu pa ima 
tudi pravico zahtevati varstvo 
svojih pravic pri organih v te
meljnih organizacij, pa tudid kot 
pri sodiščih združenega dela in 
pri drugih sodiščih ter pristojnih 
organih. Tako ima tudi zakon o 
združenem delu v členih od 220 
do 226 določilo o varstvu pravic 
delavcev in določene roke, v ka
terih mora delavec te pravice 
zahtevati ali uveljaviti. Republi
ški zakon pa je to področje rešil 
v 6. poglavju. Ostane še torej 
vprašanje, katera določila smemo 
uporabljati iz naših samouprav
nih sporazumov o medsebojnih 
razmerjih? Povedano na kratko: 
samo določila, ki urejajo postop
ke in pristojnosti organov ter 
opisana dejanja kot disciplinske 
kršitve, torej tista določila, ki 
niso v nasprotju z določili zakona 
o združenem delu in zakona o 
delovnih razmerjih. V praksi se 
bomo torej posluževali predvsem 
določil zakona. Določbe samoup
ravnih sporazumov nam bodo se

veda do izdelave novega pravil
nika o delovnih razmerjih v po
moč zlasti pri posameznih po
stopkih glede pristojnosti posa
meznih organov in v drugih pri
merih, pod pogojem, da niso v 
nasprotju z določili zakona.

Rok za uskladitev samouprav
nih aktov o delovnih razmerjih v 
temeljni organizaciji z določbami 
zakona je 11. decembra 1978. 
Glede na nujnost ureditve samo
upravne zakonodaje v temeljni 
organizaciji glede delovnih raz
merij je potrebno začeti z izde
lavo tega samoupravnega akta 
takoj. To še tem bolj, ker je ta 
samoupravni akt poleg pravilnika 
o razporejanju dohodka in čiste
ga dohodka ter osnov in meril za 
delitev sredstev za osebne do
hodke delavcev, skupno porabo 
in druge osebne prejemke de
lavcev najbolj neposredno vezan 
na delo in življenje delavca v te
meljni organizaciji. Od njegove 
samoupravne varnosti bo delov
ni učinek večji in njegova samo- 
upravljaplska funkcija jasno 
opredeljena. To bomo dosegli le, 
če bodo naši samoupravni akti 
usklajeni in če bodo izražali vo
ljo vseh delavcev.

Komisija za izvajanje zakona 
o združenem delu
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Sklepi odbora za gospodarstvo
1. NAMEN KREDITIRANJA Velikost hleva

10.000 kom. 5.000 kom.
gradbeni material do din 280.000 117.000
oprema do din 220.000 143.000

500.000 260.000

a) Rejcem, ki so ali bodo skup
no vhlevili do dva turnusa čisti 
ali mešani »Prelux«, bi poračuna
li razliko v višini 60 % povpreč
nega zaslužka po kom. oddanih 
živih piščancev napram doseže
nemu zaslužku treh predhodnih 
normalnih turnusov (pasme »Hu- 
bard«), V poračunu se upošteva
jo tudi prelahki piščanci, ki so 
bili od-rejeni v konfiskat in si
cer v primerih nadnormalnih ko
ličin.

b) Rejcem, ki bi skupno vlevi- 
li več kot dva turnusa te pasme 
v letih 1977/78, bi za vsak na- 
daljni mešani ali čisti turnus 
»Prelux« obračunali razliko do 
100 % povprečja treh predhodnih 
normalnih turnosov pasme »Hu- 
bard«,

c) Poračun za oddane piščance 
v letu 1978 pasme »Prelux« bi 
se naj izvršili sproti pod istimi 
pogoji kot je predlagano pod a) 
in b).

d) Vsi trije pogoji se morajo 
vključiti pred razporeditvijo do
hodka na osnovi kriterijev do
hodkovnih odnosov.

e) Odbor za gospodarstvo odo
brava v skladu s pooblastilom, v 
gospodarskem načrtu, da se rej
cem piščancev iz prejšnjih točk, 
za november in december dopla
ča din 362.911,75 po posebnih 
obračunih TOK.

Doplačilo se izvrši v breme 
dohodka TOZD Mesna industrija, 
ki je predmet dohodkovnih od
nosov za IV. tromesečje.

f) Povečanje prevzemne cene 
se obračuna v breme dohodka 
TOZD Mesna industrija, ki je 
predmet dohodkovnih odnosov.

2.

a) Pri izgradnji hlevov za rejo 
piščancev v letu 1978 HKS TOK 
Kooperacija Hajdina lahko odo
brava naslednje kredite:

skupaj kredit do din 
čas kreditiranja največ let 
obrestna mera najmanj % 
pričetek odplačevanja

Pri adaptacijah se odobrava 
kredit predvsem za opremo ozi
roma največ 27,50 din za kom. 
piščanca. Adaptirajo se lahko le 
objekti s kapaciteto najmanj 
3500 kom.

b) Pri odobravanju kreditov je 
treba upoštevati še vse doseda
nje pogoje in opredelitve (voda, 
elektrika, soglasje, itd.).

c) Nova merila pri gradnji hle
vov pri kooperantih se uporab
ljajo od 1. 1. 1978 dalje, za 
opremo pa od 1. 7. 1977 dalje.

3.
Prekliče se 3. sklep 11. redne 

seje Odbora za gospodarstvo z 
dne 5. 10. 1977 ter se obraču
nava interna prevzemna cena za 
krmila, dobavljena v IV. trome
sečju po cenah, ki so veljale 
do 30. 4. 1977.

4.
a) Za TOZD Servis se odobri 

pokritje predvidene razlike stro
škov, direktno iz dohodkovne po
vezanosti med TOZD, pred do
končno porazdelitvijo. Osnova za 
izračun razlike so prevoženi km 
hladilnikov po povprečni ceni 
0,70 din.

b) Pri načrtovanju novih pre
voznih sredstev je potrebno 
predvideti tudi nabavo vlačilcev 
(šleparjev) in prikolic, tudi pri 
prevozih krmil in piščancev.

c) TOZD se predlaga, da se 
naj v transportu čimprej uvede
jo za daljše relacije pri hladil
nikih tudi prikolice.

5.
Osnovna sredstva se 31. 12. 

1977 revalorizirajo po predpisa
nih količnikih.

V TOZD Tovarna krmil se pri 
novogradnji uporabljajo indeksi 
tudi iz preteklih let glede na ob
seg izgradnje v posameznem le
tu.

6.

Samoupravni sporazum o po
razdelitvi obveznosti in združe-

10 10
6 6

eno leto po sklenitvi pogodbe

vanju sredstev — pogodbeni od
nos s Sojarno v Zadru se zaen
krat ne predpiše oz. dokončen 
sklep o samoupravnem sporazu
mu bo sprejet po dodatnih in
formacijah na delavskem svetu 
DO.

7.

V zvezi z gradnjo poslovne 
stavbe Mesokombinata Perutnina 
Ptuj se lahko pristopi k zbira
nju ponudb za spremembo dela 
fasade in v tej zvezi za spre
membo predračunske vredno
sti.

8.

Podpišše se samoupravni spo
razum z Jugoslovanskim centrom 
za teorijo in prakso samouprav
ljanja v ustanavljanju. Za dele
gata se imenuje tov. Drago Ča- 
ter.

9.

Z Aeroklubom Ptuj se sklene 
za leto 1978 pogodba za nakup 
20 ur letenja za poslovno-komer- 
cialne in reklamne namene. Ge
neralnega direktorja se poobla
šča za sklenitev pogodbe z Ae
roklubom Ptuj za realizacijo po 
pogodbi.

10.

Članom kolektiva se priporo
ča, da odstopijo obveznice za ce
ste Onkološkemu inštitutu Ljub
ljana, ki potrebuje sredstva za 
nabavo opreme za raziskavo ra
kastih obolenj.

11.

Društvo veterinarjev in veteri
narskih tehnikov Maribor se odo
brijo sredstva za izobraževanje 
v letu 1978 in sicer za tov. Boj- 
nec Jožeta, Gliboto Andelko, 
Šajber Čedomirja, Kac Franca in 
Varga Cirila, skupno 1200 din.

Sredstva se dajo iz sklada za 
izobraževanje posamezne TO, 
kjer navedeni delajo.

Iz sklada skupne porabe se o- 
dobrijo sredstva v višini 8000 di
narjev za nakup učil Osnovni šoli 
Gorišnica.

13.
Tov. Rojcu Borisu iz Ptuja se 

odobri štipendija za študij na 
M. stopnji ekonomske fakultete, 
smer poslovna informatika v Ma
riboru in sicer od 1. 1. 1978 leta 
dalje. Za obdobje september-de- 
cember se štipendija ne izpla
ča.

12.

14.
Založniškemu tržaškemu tisku 

iz Trsta zamejskih slovenskem 
pristopi Mesokombinat Perutnina 
Ptuj kot podporni član za leto 
1978 z 2000 din prispevka, ki se 
da iz skupne porabe iz združenih 
sredstev.

15.
Prošnji koroške mladine »Kla

divo« za podporo njihove publi
kacije se odobri in se jim prispe
va 1000 din iz sredstev skupne 
porabe.

16.
a) DS temeljnih organizacij se 

predlaga, da spremenijo sklep, 
da se v breme izrednih izdatkov 
odpišejo združena sredstva že
leznici za leto 1976, in sicer:

Tovarna krmil 
Mesna industrija 
Servis 
Commerce

din
86.779,40

728.272.00
137.845.00 
70.884,90

1.023.781,30
b) da se združena sredstva za 

železnico za leto 1977 pokrivajo 
v breme izrednih izdatkov (do 
30. 9.) ostali del pa v breme do
hodkov za leto 1977.

c) da se sredstva za železni
co za leto 1976 za predpisova
nje stroškov infra strukture (iz
gube) ne plačajo in ne upošte
vajo pri razporejanju dohodka.

17.

Sredstva državnega kapitala 
KŽRS se prenesejo v poslovni 
sklad in sicer ta sredstva dobi
ta kmetijski temeljni organizaci
ji, in sicer:

din
Perutninske farme 65.237.539,15 
TOK Kooperacija 

Hajdina 9.529.741,39
Odbor za gospodarstvo bo že 

v tem letu proučil umestnost, da 
ta sredstva vrne, če ne bo pri
šlo do spremembe pri usmer
janju teh sredstev.

Delo v predelavi Mesne industrije (Foto: L. C.)

Posebno obvestilo 
kooperantom

Vses rejce smo že obvestili, da bomo od 1. marca 
1978 naprej izvajali določbo občinskih veterinarskih 
inšpektorjev o prepovedi gojenja domače perjadi na 
istem dvorišču kjer se pitajo piščanci po kooperacij
ski pogodbi. Da ne bi prišlo do kakršnihkoli motenj 
ob vhlevljanju, prosimo da rejci, ki še imajo domačo 
perjad isto takoj odstranijo, a najkasneje do neve- 
denega dne.
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Dvojna zmogljivost valilnice
Le nekaj mesecev je minilo od sporočila, da smo končali glavna 

dela pri gradnji žitnih silosov in pri tovarni krmil, naši dosedaj naj
večji in najbolj zapleteni naložbi. V prejšnji številki pa smo prebrali, 
da je stekla proizvodnja v tovarni krmil in v novih devetih vzrejnih 
objektih reprodukcijske farme v Trnovcih. Danes se veselimo novega 
sporočila, da so končana glavna dela v novi valilnici na Turnišču, kjer 
smo pridobili več kot enkrat večjo zmogljivost.

Razširitev valilnice smo prognozirali v srednjeročnem programu 
ter pomeni za nas sklenitev kroga v verigi investicijskih naložb, ka
tere bodo omogočale letno proizvodnjo 40.000 ton perutninskega 
mesa. V začetku bomo valili pretežno za prodajo DSP, za potrebe 
naše vzreje bo valilnica izkoriščena šele čez nekaj let.

POTEK PRIPRAVLJALNIH DEL

Ko smo se z letnim planom 
naložb leta 1976 odločili za razši
ritev valilnice, prvotno za 8 mi
lijonov nato pa za 17 milijonov 
DSP, so hitro stekla pripravljalna 
dela. Naročili smo izdelavo idej
nih na to izvedbenih projektov. 
Kar štiri projektantske organiza
cije smo povabili, da nam dajo 
ponudbo in idejno rešitev. Izbrali 
smo najugodnejšo, in to PRO
JEKTIVNI BIRO Ptuj. Pogodba za 
izdelavo projekta je bila sklenje
na ob koncu julija 1976. Glavna 
projektanta sta bila: za arhitek
turo ing. Štefan KOTAR, za stati
ko pa ing. Jakob BLAZINA. Pro
jekt instalacij so izdelali stro
kovnjaki IBT TRBOVLJE, zunanjo 
kanalizacijo in zunanjo ureditev 
pa ZAVOD ZA URBANIZEM Ma
ribor. Projektantom je potrebno 
priznati, da so našli najugodnej
še rešitve, čeprav se je delo na 
projektiranju nekoliko zavleklo. 
Medtem smo odkupili potrebno 
zemljišče, nekaj več kot 70 arov 
v podaljšku obstoječega dvori
šča, zagotovili vsa potrebna so
glasja, izdelali investicijski pro
gram in vložili zahtevke za odo
britev kreditov. Soglasje za na
ložbo od KMETIJSKE RAZVOJNE 
SKUPNOSTI smo dobili le s teža
vo in še to v dveh fazah. Zato 
tudi krediti niso bili pravočasno 
odobreni in smo morali začeti z 
lastnimi sredstvi.

KAKO JE POTEKALA ZIDAVA

V začetku aprila 1977 je bila 
izvedena licitacija za oddajo 
gradbenih, obrtniških in instala
cijskih del. Od štirih gradbenih 
organizacij sta bili dve ponudbi 
nepopolni. Nekoliko ugodnejša 
ponudba je bila od GIP GRA

DIS Ljubljana TOZD GRADBENA 
ENOTA Maribor. Zato je odbor za 
gospodarstvo na seji dne 22. 4. 
1977 sklenil, da se dela oddajo 
gornjemu podjetju, s katerim pa 
je bila zaradi naknadnih razgovo
rov sklenjena gradbena pogodba 
šele junija. Rok za izgradnjo je 
bil dogovorjen v obsegu 105 de
lovnih dni, to je do 15. novembra 
1977. Zaradi povečanega obsega 
del in nepopolnih instalacijskih 
načrtov, je bil rok podaljšan za 
več kot mesec dni, rok za uredi
tev okolja pa poteče konec 
marca.

Skupaj bodo znašala gradbena, 
instalacijska in obrtniška dela 
okrog 22 milijonov din, vrednost 
uvožene opreme s stroški (le 5 
inkubatorjev, ostalih 5 bomo na
bavili v naslednjem obdobju) pa 
8 milijonov ali skupno 30 milijo
nov din.

Večji del potrebnih finančnih 
sredstev je lastnih. Delno pa so 
tudi kreditna sredstva Ljubljan
ske banke in v manjši meri Kre
ditne banke Maribor. Po investi
cijskem programu je znašal pred
račun celotne naložbe:

36 milijonov din za osnovne na
ložbe,

4 milijone din za obratne na
ložbe.

5 preostalo nabavo še petih 
inkubatorjev predračunska vsota 
ne bo prekoračena kljub večje
mu obsegu del.

IZVAJALCI DEL

Gradbena dela je izvedlo GIP 
GRADIS TOZD Gradbena enota 
Maribor, eiektro instalacije in 
obrtniška dela pa ELEKTROKOVI- 
NAR Ptuj s sodelovanjem TOZD 
IMP Maribor in TIM Laško. Zani
mivo je, da v strukturi vseh del 
odpade na gradbena dela okrog

Sedanji izgled valilnice z vzhodne strani

35 %, na eiektro instalacije in 
instalacijsko opremo 45%, na 
obrtniška dela 15%, na adapta
cijo v prostorih stare valilnice, ki 
se funkcionalno povezujejo z 
novo, pa 5 % vseh del. Instalacij
ska dela vključujejo opremo dveh 
diesel agregatov, kompresorjev 
in opremo za recirkulacijo hla
dilne vode ter opremo za aklima
tizacijo, kar predstavlja visoke 
postavke.

Gradbena dela so bila v roku 
končana in solidno izvedena. Za
taknilo se je pri dobaviteljih do
mače opreme (agregati, kompre
sorji), katera ni bila pravočasno 
dobavljena zaradi težav pri uvo
zu nekaterih delov, kateri se 
vgrajujejo v domačo opremo.

UVOZNA OPREMA
Oprema iz uvoza je bila pravo

časno dobavljena od francoske 
firme BEKOTO. To so trenutno 
najmodernejši in funkcionalno 
izpopolnjeni stroji, kar jih ponu
ja evropska industrija. Razliku
jejo se od sedanjih valiinikov po 
tem, da so tunelskega tipa in 
večje zmogljivosti. Značilni deli 
opreme v novi valilnici so trak za 
sortiranje DSP. zaprti trak za od
našanje odpadkov v prostor za 
odpadke, stroj za pranje les, in
stalacija za alarmni sistem in 
oprema za permanentno dezinfek
cijo v stari in novi valilnici.

Montažo uvožene opreme so

(Foto: L. C.)

opravili zaposleni sodelavci v va
lilnici in iz servisa pod vodstvom 
monterjev firme BEKOTO iz 
Francije. Pri sporazumevanju na
ših in tujih monterjev ni bilo po
sebnih težav. S skupnimi močmi 
je bila montaža opravljena v do
ločenem roku. Dne 31. 1. 1978 je 
ustrezna komisija opravila teh
nični pregled novozgrajene valil
nice in montirane opreme in še 
isti dan smo vložili v nove valil- 
nike prva valilna jajca.

RAZVOJ VALILNIC V NAŠI DO
Že med vojno je bila v seda

njih prostorih servisa urejena pr
va »umetna« valilnica za potrebe 
prodaje piščancev. Po vojni se je 
valjenje nadaljevalo, a je bilo za
radi nestrokovnega dela preki
njeno. Valilnik tipa Petersime je 
bil odpeljan v valilnico Kidričevo 
in po štirih letih zopet nazaj v 
Perutnino. V letu 1962 je začela 
delovati valilnica v adaptiranih 
prostorih ob starem mlinu (seda
nji laboratorij pri mesni industri
ji). To je bila valilnica za potrebe 
lastne proizvodnje brojlerjev na 
farmi Breg. Zmogljivost valilnice 
je bila ca. 500.000 DSP na leto. 
Leta 1964 smo zgradili za tiste 
razmere sodobno valilnico ob far
mi na Bregu. Valilnica je bila do 
takrat opremljena z valilniki do
mače proizvodnje Požarevac, ki 
so bili majhne kapacitete in teh
nično nezanesljivi. V tem letu
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smo uvozili prva dva stroja od 
firme BEKOTO. Začeli smo z in
dustrijsko proizvodnjo DSP. Kma
lu je bila zmogljivost valilnice s 
4 milijoni DSP na leto v celoti 
izkoriščena. Leta 1968 smo se 
vselili v sedanji stari del valilnice 
na Turnišču in jo v celoti opre
mili z valilniki Bekoto. Letna 
zmogljivost je bila 10 milijonov 
DSP. Valilnica je bila sodobno 
zgrajena s posebnim energetskim 
delom in centralno klimatiziranim 
zrakom.

V letu 1974 smo s prizidkom 
povečali zmogljivost valilnice na 
16 milijonov DSP letno. Danes pa 
smo po vseh razširitvah valilnice 
priča letne tehnične zmogljivosti 
v višini 35 milijonov DSP.

Trak za odnašanje odpadkov 
predstavlja v higieni dela in pri 
sanaciji odpadkov veliko prido
bitev. Odpadke odpravljamo s po
sebnim prevozom iz novoizgraje- 
nega prostora v kafilerijo, kamor 
jih dovaža novi trak v popolnoma 
zaprtem sistemu.

Stroj za pranje opreme nam 
omogoča vzdrževanje primerne 
higiene plastičnih vložkov, pre
dalov in plastične embalaže, kar 
do sedaj praktično ni bilo mogo
če. S tem pa se nam odpirajo 
n ove možnosti uporabe plastične 
embalaže za valilna jajca v pro
metu med farmo in valilnico.

Prav tako je velika možnost 
uporabe plastične embalaže za 
DSP v prometu med valilnico in

Prvi piščanci na traku za sortiranje in pakiranje (Foto: L. C.)

Recikulacijska postaja nove valilnice (Foto: L. C.)

goriva. Dve nizkotlačni peči z 
zmogljivostjo 1 milijona kalorij 
na uro smo montirali 1968 leta 
in jih tokrat nismo adaptirali, iz
koristili smo le rezervo, ki je pri 
taki občutljivi proizvodnji nujno 
potrebna. Primerno rezervo bomo 
zopet ustvarili, ko bodo obstoje
če peči dotrajale in jih bomo za
menjali z novimi. Naprave za kli
matizacijo smo zamenjali z novi
mi z ustrezno zmogljivostjo, saj 
potrebujemo v uri 17.000 m3 sve
žega zraka, segretega na 22° C in 
ovlaženega na 60 % relativne 
vlage. To je klimatizacija prosto
rov, medtem ko precizno klima
tizacijo opravi valilnik sam.

Agregati za proizvodnjo elek
trične energije so neobhodno 
potrebni v primeru izpada elek
tričnega toka. Na novo smo 
montirali dva agregata. Skupaj s 
starim agregatom znaša zmog
ljivost lastne proizvodnje elek
trične energije 675 KW, zmoglji
vost motorjev pa 810 KM.

SISTEM KONTROLE
V valilnici bo skupno 48 valil- 

nih strojev, od katerih predstav
lja vsak tehnično celoto. Okvara 
na katerem koli stroju bi pome
nila v kratkem času konec em
brionalnega razvoja in s tem v 
zvezi ogromno materialno škodo. 
Človek ni sposoben pri tako ob
čutljivi proizvodnji vse zadovo
ljivo kontrolirati. Zavedajoč se te
ga, smo montirali avtomatski 
zvočni in svetlobni sistem kon
trole.

NAPRAVE ZA RAZKUŽEVANJE
Brez tehničnih pripomočkov ni 

mogoče opravljati kakovostno 
razkuževanje, ki je osnovni pogoj 
za uspešno valjenje. Poleg seda

njih učinkov razkuževanja uvaja
mo novega, s katerim permanent
no preko centralne naprave do
vajamo razkužilo v valilnike. 
Prednost tega sistema je, da 
na enkrat razkužujemo celotno 
ozračje valilnikov neodvisno od 
človeških faktorjev. Tehnološki 
proces in vse, kar v biološkem 
smislu nastaja v valilnikih, lahko 
podrobno navedemo v številkah 
kolikor bi kdo posebej izrazil za
nimanje.

POVEZANOST PROSTOROV

Novi del valilnice je v tehno
loškem in organizacijskem smi
slu povezan s starim delom. 
Tehnološke poti so ločene in se 
ne križajo. Združujejo se v eks- 
peditu DSP, kar nam je omogoči
lo uvedbo navedene mehanizaci
je. Dosegamo visoko stopnjo 
kvalitete in higiene dela. Nave
deni način gradnje nam omogoča 
dosegati primerno ekonomičnost 
glede na vloženo delo in porab
ljeno energijo tudi v primerih 
zmanjšanja proizvodnje-

V novem valilniku TU 24 je na 
enkrat vloženo 127.000 valilnih 
jajc. V tem trenutku razpolagamo 
z naslednjimi valilnimi zmoglji
vostmi:

— v predvalilnikih 1,800.000 
valilnih jajc,

— v izvaiiinikih 300.000 valilnih 
jajc.

V valilnici je nenehno vloženo 
blizu 2 milijona valilnih jajc, iz 
katerih 4-krat v tednu naenkrat 
pričivka po 120.000 novih piščan
cev. Piščance ni mogoče uskladi
ščiti za daljšo obdobje, zaradi te
ga jih sproti dostavljamo koope
rantom in drugim kupcem po vsej 
državi. (Nadaljevanje na 9. strani)

NOVA OPREMA

Sodobni valilniki Bekoto TU 24 
predstavljajo v tehničnem, teh
nološkem in organizacijskem 
smislu bistveni napredek in do
vršenost sodobne tehnike. Stroj 
omogoča delovanje fizikalnome- 
haničnih faktorjev, ki imajo di
rekten vpliv na embrionalni raz
voj zametka v jajcu. Sistemi ven
tilacije, ogrevanje, vlaženje, obra
čanje in kontrola, se bistveno 
razlikujejo od dosedanjih. Vse to 
omogoča zmanjšanje porabe ener
gije, večjo preciznost valjenja, 
višjo produktivnost, večjo var
nost in boljšo kvaliteto DSP.

Trak za pobiranje in pakiranje 
DSP je nedvomno velika pridobi
tev, ki nam omogoča večjo kva
liteto in kvantiteto dela. Zmoglji
vost traku je 25.000 DSP na uro.

kooperanti. Obe možnosti imata 
številne prednosti pred sedanjim 
načinom dela, zato jih namerava
mo uvesti v bližnji bodočnosti.

Naprave za recirkulacijo teh
nološke (hladilne) vode so posle
dica spoznanja, da je treba na
ravo varovati. Tudi ekonomski 
učinek je v našem primeru po
memben saj je voda draga. Ve
lika količina tehnološke vode je 
dosedaj odtekala v kanalizacijo. 
V posebni zgradbi ob valilnici so 
montirane naprave za hlajenje, 
mehčanje in prečrpavanje, kjer 
vodo regeneriramo in ponovno 
uporabljamo v tehnologiji valje
nja. To je edini primer rešitve v 
slovenskem in jugoslovanskem 
valilništvu.

ENERGETSKE NAPRAVE
Cisterni za 80 ton mazuta 

predstavljata perimerno zalogo

Montaža agregatov za proizvodnjo lastne električne energije (Foto: L. C.)
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OGREVANE HLEVOV PRI KOOPERANTIH
Ob koncu leta 1977 so nekateri 

kooperanti na Koroškem že pre
jeli prve peči na plinsko olje, ki 
jiih izdeluje tovarna termo- ven
tilacijske opreme JUVENT iz Za
greba. Peči, ki jih naziva proiz
vajalec TERMOGEN, so raznih ti
pov. Posamezni tipi so oprede
ljeni s kapaciteto toplote, ki jo 
proizvede peč na uro, lin s količi
no toplotnega zraka (20° C 
vim3/h).

SEDANJI SISTEM OGREVANJA

Doslej smo pri ogrevanju hle
vov v kooperacijski reji uporab
ljali v večini primerov kombini
rani način ogrevanja. Pri lokal
nem ogrevanju piščancev (v obo
dih ob vhlevljanju) smo si poma
gali s plinskimi grelci (koklje) pri 
dodatnem ogrevanju pa s pečmi 
na plinsko olje (masterji). Tudi 
vnaprej bo najbrž ostal ta prin
cip osnovno vodilo. Vsak sistem 
ogrevanja ima dobre in slabe 
strani. Dosedanji sistem iz prak
se dobro poznano skupno s ko
operanti, zato ga tudi do neke 
mere obvladamo. Če rejci spoš
tujejo zakonitost, da to ob gret
ju s plinom dovajajo v rejni pro
stor zadostne količine svežega 
zraka, potem ponavadi ni nobe
nih problemov. Ob zanemarjanju 
tega ukrepa pa se predvsem v 
zimskem času pojavljajo gosti 
glavoboli rejcev (ob gorenju grel
cev se porabi kisik, ostane pa 
ogljikov monoksid), nekaj rejcev 
pa je zaradi zatsrupitve z oglji
kovim monoksidom moralo celo 
iskati zdravstveno pomoč.

SHEMA KOMPLETNE PEČI Z REZERVOARJEM

#0 ©

©©

1 TERMOGEN
2 DNEVNI REZERVOAR
3 DIMNIK TERMOGENA
4 FILTER ZA PLINSKO OLJE

5 POVRATNI VOD
6 DODATNA CEV
7 PRIKLJUČEK ZA POLNJENJE
8 PRIKLJUČEK ZA PRAZNJENJE

Fotografija in skice grelca termogen

Pri ogrevanju s plinom ne pri
demo nikoli v zagato, tudi če 
pride do izpada električnega to
ka. To je trenutno najzaneslji
vejši način ogrevanja. Občasne 
večje težave pa nam povzroča v 
zimskem času že več let pomanj
kanje plina.
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TUDI S TERMOGENI
TIP DIMENZIJE TERMOGENA

A B C D E F G H K L M N P

MIR 25—-37 878 580 1465 400 1865 300 178 1305 — —• 915 265 100

50—-65 1088 658 1650 475 2095 375 178 1380 — — 940 265 100

85—-100 1300 780 1835 475 2310 375 202 1555 425 331 1025 265 100

125—-150 1400 1000 2120 525 2645 425 251 1835 450 501 1150 550 100

TB 1-—2 1510 1160 2218 600 2818 500 200 2025 460 571 1150 550 170

TB 3-—4 2052 1372 2770 750 3520 650 200 2453 665 650 1440 550 170

TEHNIČNE KARAKTERISTIKE

TIP
Toplotni 
učin. kcal/h

Količina« 
zraka m3/h

Potrošnja goriva
Instalirana 
moč kVV

Teža 
v kg

Cena brez 
rezervoarja 
za gorivo 
ca. dintekoče

kg/h
plinsko
Nm3/h

MTP— 25 25.000 2.214 3 3,9 0,47 230 24.000
— 37 37.000 2.870 4,3 5,6 0,47 230 25.600
— 50 50.000 3.984 5,9 7,6 0,73 297 28.000
— 65 65.000 4.500 7,4 10 0,73 297 29.000
— 85 85.000 7.998 9,7 13 1,5 411 32.000
—100 100.000 8.782 11,4 15 1,5 415 35.000
—125 125.000 10.000 15 19 3,5 585 40.600
—150 150.000 11.442 17,6 23 3,5 585 44.500

TB-1 175.000 14.728 20,5 26,5 6,5 801
TB-2 225.000 15.000 26 34 6,5 803
TB-3 300.000 25.646 34,7 45,5 7,2
TB-4 350.000 30.121 40,3 53 9,1
. Podatki za potrebno količino zraka veljajo za zrak pri temperaturi 20° C.

Izvoz blaga v letu 1977
Naša delovna organizacija je 

registrirana tudi kot izvoznik. 
Za izvoz prihajajo v poštev pe
rutninsko meso, valilna jajca, dan 
stari piščanci in divjačina.

Zaradi delnega pomanjkanja 
mesa na domačem tržišču in ob 
upoštevanju oskrbe jugoslovan
skega potrošnika s perutninskim 
mesom, je izvoz tega blaga od
padel. Temu je bilo podrejeno 
tudi drugo blago iz našega pro
izvodnega programa — valilna 
jajca in dan stari piščanci.

Tako je bila tudi v letu 1977 — 
le divjačina prodana na tuja tr
žišča in to skoraj izključno osta
la naš stalen in zanimiv izvozni 
artikel.

Z zadovoljstvom lahko ugotovi
mo, da smo tudi v letu 1977 težili 
k povečanju Izvoženih količin, s

tem pa tudi k povečanju vred
nosti, ustvarjene s prodajo na tu
ja tržišča.

V primerjavi z letom 1976 se 
je izvoz divjadi povečal: 
v količini za cca 30 %
v dinarski protivrednosti za 
cca 49 %
v skupni vrednosti ob 
upoštevanju izvozne 
stimulacije pa kar za 51 %

Z vidika ustvarjenega dohodka 
je za delovno organizacijo zani
miva celotna ustvarjena vred
nost.

Ker pa smo predvsem pri oskr
bi z nekaterimi važnimi kompo
nenti perutninske krme dokaj od
visni od uvoza, ki ga moramo 
upravičevati z izvozom, je važna 
predvsem tista vrednost izvoza, 
ki jo ustvarimo s prodajo na kon

vertibilno področje brez izvozne 
stimulacije.

Nam in tudi drugiim tako ime
novanim pasivnim izvozno uvoz
nim podjetjem se zaradi neugod
ne devizne bilance stalno zvišuje 
obveza za pokrivanje uvoza z (iz
vozom delno tudi zaradi zviše
vanja cen uvoznega blaga zato je 
resnično važno, da vsako leto 
povečujemo vrednost izvoza. To 
nam je zadnja leta tudi uspevalo 
in po tej plati nismo imeli težav 
z upravičevanjem uvoza surovin, 
reprodukcijskega materiala, op
reme in rezervnih delov.

Iz tega je razvidno, da nam je 
ob zadovoljstvu ustvarjenim po
večanjem izvoza v letu 1977 os
tala skrb in obveza, da bomo tu
di v letu 1978 povečali obseg in 
vrednost izvoza. van CVETKO

DRUGAČNA MOŽNOST 
OGREVANJA

Sistem ogrevanja s termogeni 
ima dobre iin slabe strani, kar je 
odvisno od kvalitete oskrbe z 
električnim tokom.

Dobre strani. Peč ima odličen 
toplotni izkoristek energije (plin
sko olje), Peč se montira v pred
prostoru hleva in piha prečiščeni 
topli zrak v hlev, onesnaženi 
zrak pa se odvaja po posebni 
dimni cevi skozi streho na pro
sto. Sistem je še posebno pri
meren za zimsko vlažno obdob
je, saj topli in suhi zrak (iz peči 
lahko močno relativno vlago pre
cej zniža. Pri orevanju s to pečjo 
je posebej važno, da je 'izolacija 
stropa izvedena, ker je dovod 
zraka v hlev speljan v višini 
nad 2 m — torej pod stropom.

Delni prihranek je tudi pri po
rabi toka, saj ta prvih 10 dni ni 
potreben za drugo kot za ventili- 
ranje slabega zraka od živali.

Zaenkrat še ne razpolagamo s 
poprečnimi podatki, ali je ta si
stem dražji in za koliko — tudi 
če vključimo manjši pogin piš
čancev zaradi kvalitetnejše kli
me.

Slabe strani. Ob izpadu elek
tričnega toka termogen ne delu
je. Ob daljšem izpadu so posle
dice v hlevih, zidanih na starejši 
način. npr. z navadnimi zidaki, 
lahko velike. Ugotovili pa smo, 
da v hlevih, grajenih s sioorex 
zidakom, zaradi odlične toplotne 
izolacije ni bilo nobenih posledic 
celo ob daljšem izpadu delovanja 
termogena.

Možnost nabave imajo vsi rej
ci, ki še nimajo plinske centrale. 
Hranilno kreditna služba razpola
ga s krediti pod pogoji, ki jih 
daje banka. Ker so kapaciteto.

V letošnjem letu bo na razpo
lago sledeče število 'iermoge- 
nov:

10 kom. v prvem tromesečju,
20 kom. v drugem tromesečju,
30 kom skupaj v prvem pol

letju,
40 kom. v tretjem tromesečju,
70 kom. za leto 1978
V drugem polletju obstoji več

ja možnost dobave, če bi to po
kazala potreba in interes.

K okvirnim cenam, ki so nave
dene v tabeli, je potrebno prište
ti še stroške prevoza v znesku 
cca 700 — 800 din po kom. iz 
Zagreba do kooperanta.

Na zahtevo bomo interesan- 
tom posredovali tudi ostale po
datke.

Jože REISMAN

(Nadaljevanje s 7. strani)

KADRI

Za uspešno delo v valilnici sc 
potrebni ustrezni kadri. Vedno 
smo se zavedali, da so za uspeh 
pri delu v valilnici poleg potreb
nega teoretičnega z-.anja v veli
ki meri potrebni — požrtvoval
nost, veselje do dela, zavest in 
točnost pri delu. Redko se pri 
katerem delu že majhne napake 
tako drastično maščujejo, kot je 
to možno pri valjenju. Delo ni fi
zično težko, vendar utruja in izčr
pava zaradi stalne opreznosti in 
monotonije. Uspevali bodo kadri, 
ki imajo posebno voljo do dela s 
piščanci.

Sedanji kolektiv v valilnici smo 
formulirali iz ljudi, ki so v pra
ksi dokazali, da imajo navedene 
vrline in katerih delo se je že v 
preteklosti visoko obrestovalo, 
saj je proizvodnja v valilnicah pe
rutnine pospešeno potekala brez 
večjih izpadov in dosegla do da
nes preko 108 milijonov DSP.

KAJ SMO PRIDOBILI Z NOVO, 
POVEČANO VALILNICO

Rekli smo že, da je z novo va
lilnico dosežen eden od pogojev 
za nadaljnji razvoj proizvodnje 
perutninskega mesa v naši DO, 
seveda v odvisnosti od razvoja 
ostalih faz, zlasti od širitve ka
pacitet vzreje brojlerjev. Poveča
na proizvodnja DSP bo omogoči

la ekspanzijo prodaje viškov 
DSP, kar bo predstavljalo za nas 
povečanje dohodka. Povečana 
valilnica, ki bo imela skupno z 
obstoječo zmogljivost 35 milijo
nov DSP letno, bo največja valil
nica v Sloveniji in tudi v Jugosla
viji. Po opremljenosti, funkcional
nosti, po tehnološki zasnovi in po 
kvaliteti izvedbe je tudi najmo
dernejša.

Vsi delavci v Perutnini smo s 
tistimi, ki so sodelovali pri pro
jektu, izvedbi in financiranju, 
lahko ponosni na novi objekt. 
Prepričani smo tudi, da bodo pro
izvodni in finančni rezultati takš
ni, da bodo upravičili vložena 
družbena sredstva. S. B. in I.Z.
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Najstarejša perutninarka Tokrat vam 
se je poslovila predstavljamo

V soboto 18. februarja 1978 
nas je povabila naša sodelav
ka Marija HORVATOVA vse 
zaposlene v TOZD Perutnin
ske farme z Željo, da bi se ob 
njenem odhodu v zasluženi 
pokoj zbrali še enkrat vsi. Bi
la je srečna in ganjena, ko je 
videla, das mo se odzvali va
bilu vsi, razen tistih, ki so 
morali kam drugam. Še pose
bej je bila zadovoljna, da se 
je vabilu odzval tudi gen. di
rektor Ivo TOMAŽIČ.

Naša Marija je začela delati 
in ustvarjati v časih, ko je 
nas večina še bila v otroških 
letih. Njen začetek dela sega 
v čase, ko je naša domovina 
doživljala burne čase tlačenja 
in zatiranja. Slovenski človek 
ni imel pravic in osebnih svo
boščin, kakor jih imamo da
nes. Temni dnevi okupacije 
so minili. Domovina je bila 
porušena in siromašna. Po
trebno je bilo v čim krajšem 
času ustvariti skoraj iz nič 
pogoje za življenje. V tistih 
časih so tovariši in tovarišice 
delavci, prispevali s svojim 
delom za izgradnjo in obnovo 
neizmerne napore. Močni in z 
idejo prepojeni delovni ljudje 
prepričani o boljši in srečnej
ši bodočnosti so se odrekli 
marsičemu. Verjetno mi ne 
bomo nikoli razumeli v celoti 
bistva moči in volje, ki je ta
krat prevevala našo Marijo 
ob delu v težkih pogojih.

Marija je skozi leta ob svo
jem marljivem delu doživlja
la spremembe in napredek. 
Ob uspehih, ki jih je doživlja
la delovna organizacija in iz 
leta v leto, iz majhnega pod- 
tja, z malo zaposlenimi pre
raščala v industrijski gigant, 
je Marija utrdila v sebi zau
panje v ljudi, sodelavce, ki 
so prihajali in z enakim zago
nom krepili in množili dobri
ne na temeljih, ki so jih po
stavili v začetku Marija in 
njeni maloštevilni sodelavci.

35 let marljivega dela. je za 
Marijo. Ves čas od kar jo 
poznamo je na delovnem me
stu bila marljiva, skromna in 
poštena. Dragocene izkušnje

so dale pečat njenemu tova
riškemu odnosu do sodelav
cev. Iz njenih ust ni bilo ni
koli slišati tožbe, čeprav je 
bila večkrat postavljena s 
svojimi sodelavci pred težki
mi nalogami, predvsem, v zad
njih letih, ko je proizvodnja 
skokovito naraščala. Med so
delavci je vzbujala tovariške 
odnose, voljo do dela in od
govornost do družbenega pre
moženja. Poznamo jo vse 
skozi kot marljivo delavko in 
nam, ki smo mlajši naj služi 
za vse stranski vzgled.

Kaj bi nam sporočila Ma
rija?

Verjetno samo eno, sto in 
stokrat doživeto resnico: za 
pridne bo vedno dovolj kru
ha. Ne pozabite pa, da ni na
še poslanstvo samo zgolj delo 
in dobrine iz dela, ampak 
isto časno tudi medsebojni 
odnosi. Vzgled Marijine strp
nosti, poštenosti in toplih člo
veških odnosov do sodelav
cev skozi vsa leta njenega de
la naj nas ob naših trenutkih 
slabosti krepi in dela močne.

Ne dovolimo samim sebi, 
da nas včasih težave, neuspe
hi vržejo iz tira in postanemo 
malodušni. V bodočnost zri- 
mo z upanjem, kakor je to 
zrla naša sodelavka Marija in 
je bilo njeno zaupanje tudi 
poplačano.

Iz tega mesta smo dolžni 
obljubiti Mariji, da bomo še 
naprej delali dobro in sc vse 
skozi trudili za še boljšim. 
Marija pa, ki je opravila svo
je delovno poslanstvo in za
služi oddih, zaželimo veliko 
let zdravja in osebne sreče v 
krogu svojih dragih.

Srečni bomo, ko nas bo o- 
biskala na naših delovnih me
stih. Želimo si, da se ne pre
trgajo vezi, ki smo jih stkali 
skozi vsa leta med seboj.

Draga Marija, draga sode
lavka, dovolite, da se vam v 
imenu našega kolektiva, pri
jateljev še enkrat iskreno 
zahvalim za vaš delovni pri
spevek.

Anton Kolednik

Še na mnoga zdrava leta (Foto L. C.)

Marijo Štrausovo poznamo kot 
dobro delavko, ki že vrsto let de
la v Tovarni krmil kot evidenti- 
čarka v TOZD. Rojena je bila v 
Ljubljani vendar je naključje ho
telo, da je prišla v Ptuj med nas 
perutninarje. Ker je zvesta re
voluciji, sem se z njo pogovarjal 
predvsem o njeni dosedanji re
volucionarni poti. Komunist je že 
od leta 1944.

Tovarišica Štrausova vemo, 
da niste rojeni v Ptuju, pa me 
zanima od kod prihajate?

Rojena sem bila leta 1922 v 
Ljubljani, kjer sem preživela 
otroštvo in svoja mladostna leta. 
Tam sem končala tudi šolo. Ker 
pa v Ljubljani nisem mogla v 
stari Jugoslaviji dobiti zaposlitve, 
sem se priložnostno zaposlovala, 
največ v knjigoveznici. Začela se 
je vojna in za delo je bilo še

no je to, da smo takrat mladi 
aktivisti precej naivno razglašali 
ureditev svobodne domovine. Se
veda to niso bile le besede, saj 
smo tudi verjeli, da v svobodni 
družbi ne bo davkov, da bo po
polna enakost in podobno.

Kako pa ste potem prišli v 
Ptuj?

Po vojni sem delala na želez
nici in takrat nam je zvezna di
rekcija določala službena mesta. 
Sama sem bila tako premešče 
na v Maribor, občasno pa sem 
nadomestovala v Ptuju. V Ptuju 
je živel tudi moj brat, kasneje 
pa se je tu zaposlil še mož. 
Odšla sem z železnice in se za
poslila pri Mesninah, zato pa sem 
se tudi preselila v Ptuj. Bilo je 
to leta 1961. Mesnine so se hitro 
za tem priključile k Perutnini in

Marija Štrasova na delovnem mestu (Foto: L. C.)

težje, še toliko bolj ker sem bila 
član delavske železničarske dru
žine. Tudi z OF sem delala že v 
letu 1941.

Zaradi take situacije in težkih 
družinskih razmer sem se prese
lila na Gorenjsko. Tam sem se 
zaposlila, istočasno sem začela 
iskati zveze z odporniškim giba 
njem Najprej so bile težave saj 
so bile aretacije na dnevnem 
redu. Kasneje sem zvezo vzpo
stavila in nato delala ilegalno do 
jeseni leta 1944.

28. avgusta 1944 sem odšla v 
partizane in to je bil moj naj
srečnejši dan. Prva — pozdravna 
beseda ob prihodu je glasila: 
»Tovarišica Musa (to je bilo nje
no partizansko ime), danes pa si 
sprejeta v SKOJ!«

Na tem sprejemu je bil tudi 
tovariš Lojze Dolinar-Bojevit.

In kaj bi nam povedali o parti
zanskih dnevih?

Povem lahko, da je bilo to naj
lepše obdobje mojega življenja. 
Bili smo polni optimizma, še po
sebej skojevci. Aktivnejše in 
napredno misleče mlade člane 
so takrat sprejemali v SKOJ, v 
KP pa starejše člane. Interesant

tako sem od leta 1961 pri Pe
rutnini.

Če sedaj primerjate predvojno 
stanje s sedanjim razvojem naše 
družbe, kaj bi nam lahko pove
dali?

Današnjega napredka ni mogo
če primerjati s predvojnim go
spodarstvom v Jugoslaviji. Tudi 
kot politični aktivisti si takega 
napredka nismo mogli predstav
ljati, saj se nam v takratni be
sedi še sanjati ni moglo, da bi 
se lahko tako dvignili.

Govorite o izrednem napred
ku naše družbe in gospodarstva 
v kar ne dvomim, vendar mno
gokrat slišimo prav na ta račun 
graje »povratnikov«, ki so delali 
v tujini.

Veste, tisti, ki propagirajo 
Nemčijo ali druge kapitalistične 
dežele vidijo njihov sedanji 
standard ne pa razvoja. Tisti ne 
vidijo, da so Nemci med II. sve
tovno vojno pobrali zaklade vse 
Evrope in Afrike, pa še Amerika 
jih vedno podpira. Mi smo v Ju
goslaviji začeli z izropano bla
gajno, kljub temu pa smo, zahva
ljujoč naši samoupravni sociali-

(Nadaljevanje na naslednji str.)
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Morda vas bo zanimalo tudi to
V prejšnji številki Penitni- 

narja smo med drugim pisali 
c izidu referenduma o zdru
ževanju kmetov kooperantov 
v temeljno organizacijo koo
perantov (TOK). Visok odsto- 
etk odloičtev »ZA« priča o vi
soki stopnji osveščenosti na
ših kooperantov. In kaj so po
vedali o sporazumih, pričako
vanjih in odnosih kooperanti.

Stepan Lovrec iz Gornjega 
Mihajlovca — okolica Čakov
ca

Prej sem kooperacijsko so- 
delova s Koko Varaždin. Nis
mo našli skupnega jezika, za
to sem začel sodelovati s Pe
rutnino. Tu so boljši pogoji, 
boljši zaslužki, pa tudi medse
bojni odnosi so na mnogo 
višji ravni.

Prepričan sem, da bo novi 
sporazum prinesel mnoge 
prednosti kot za kooperante 
tako tudi za Perutnino. S pod
pisom sporazuma imam na
men združiti delo in sredstva, 
saj sem zadovoljen z medse
bojnimi odnosi, pa tudi z ob
računom.

Minka Kmetec iz Cirkovc, 
sodeluje s Perutnino že devet 
let, trenutno pa krmi 8.000 
piščancev v enem turnusu. 
Je članica delavskega sveta 
TOZD Kooperacija.

O referendumu pa je pove
dala sledeče:

♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦

stični družbeni ureditvi, v zadnjih 
30. letih napredovali za več kot 
stoletje.

Povedali ste, da je tak napre
dek lahko samo v samoupravnem 
gospodarstvu. Menite, da smo 
dovolj samoupravljale!?

Sama sem mnogo delala na 
tem, da bi vzpodbudila samo- 
upravljalsko zavest. Delavci v 
veliki večini menijo, da pomeni 
»naše« to, da lahko vsak koristi 
neko dobrino, pozabijo pa, da 
mora vsak za to dobrino tudi 
prispevati. To s čimer v naši 
družbi razpolagamo je naše, nas 
vseh ne pa vsakega posamezni
ka. Spoznati bi morali, da je sa
mo v tem družbenopolitičnem 
sistemu, ki ga imamo, možno so
odločati. Tega noben drug režim 
ne more dati. Koliko pa je v tem 
samoupravljanju še formalnosti, 
to je odvisno samo od časa 
in osveščenosti naših delovnih 
ljudi. Prepričana pa sem, da bo
mo samoupravljanje samo še na
prej razvijali. Nazaj nikdar več ne 
bomo šli.

Ob koncu naj povem, da je to
varišica Štrausova res revolucio
narna družbenopolitična delavka 
kar dokazujejo tri prejeta državna 
priznanja in to: red zaslug za 
narod, red hrabnosti in orden 
dela s srebrnim vencem.

Poslednje je sprejela za vzor
no delo in družbenopolitično 
aktivnost v Perutnini.

Še enkrat iskrene čestitke.

Urednik

Mislim, da ta sporazum za 
Perutninine kooperante ni no
bena novost, saj vsebinsko že 
sedaj izpolnjujemo določila 
teh sporazumov. Z referendu
mom te medsebojne odnose 
in povezanost le formalno po
trjujemo.

V nadaljevanju pa je deja
la, da v začetku tudi proble
mov ni manjkalo ,vendar jih 
je bilo z obojestranskim pri
zadevanjem, zaupanjem in vz
trajnim delom mogoče odpra
viti.

Delo jo veseli.
Aleksander Jakovljevič iz 

Sp. Jablan je bil predsednik 
glasovalne komisije za tn po
dročja in sicer za Dravsko 
polje, Haloze in Ptujsko po
lje.

O referedumu takole raz
mišlja.

Menim, da je sporazum sa
mo še utrjevanje odnosov, ki 
so med Perutnino in koope
ranti vladali že do sedaj. Ko
operant bo s tem novim spo
razumom samo pridobil, saj 
bo pridobil pravice delavca v 
združenem delu. Bolj nepo
sredno bo lahko vplival na 
delitev dohodka in čistega do
hodka. Z združevanjem dela 
in sredstev lahko obe strani 
pridobita, kajti zavedati se 
moramo, da posameznik po
meni malo, združeni pa bomo 
še močnejši. Rizika pa se, ta
ko sem prepričan, pri tako 
močni in solidni delovni skup
nosti kot je Perutnina, ni 
treba bati.

Antona Brgleza iz Črešnjev
ca smo že predstavili v eni iz
med prejšnjih številk Perutni- 
narja. O referendumu v Slo
venski Bistrici pa je dejal.

Mi Perutninarji smo že naj
manj 90 % pred drugimi kme
tijskimi delovnimi organizaci
jami. Ves čas imamo progra
mirano proizvodnjo za več 
let vnaprej. Tega drugje ni
majo. Nismo pa še imeli ure
jenih dohodkovnih odnosov 
in prav te bomo uredili s spo
razumom, za katerega danes 
glasujemo.

Prepričan sem, da bo 80 % 
kooperantov tudi podpisalo 
sporazum o združevanju dela 
in sredstev. Prednosti take 
združitve so jasne, vendar je 
pri nekaterih kmetih še pri
soten strah pred zadrugami, 
ki smo jih ustanavljali 'takoj 
po osvoboditvi.Ta strah je od
večen, saj se po podpisu spo
razuma lastništvo ne spreme
ni.

Naj povem še to. Ptujskega 
perutninarja kooperanti zelo 
radi čitamo. Z glasilom dobi
mo največ informacij, ki iz
hajajo iz delovne organizaci
je. vendar menim, da bi 
morali povzetke vseh samo
upravnih aktov objaviti v ze
lo poenostavljeni obliki — ta
ko kot to zna naš direktor

Na referndumu v Slovenski Bistrici

Reisman. Akti, ki smo jih na 
sestankih obravnavali, so tako 
strokovno napisani, da jih 
mnogo kooperantov ne razu
me, zato pa se težko odloči 
za novosti. Prav bi bilo, da bi 
več pisali o problemih koope
rantov.

Marija Zabukovšek iz Zič 
pa je dejala:

Posebno sem zadovoljna s 
pospeševalno in veterinarsko 
službo Perutnine. Če se poka
že potreba, so oboji v naj
krajšem možnem času pri 
kooperantu, da pomagajo. 
Včasih celo prej, kot če bi 
klical zdravnika k bolnemu 
človeku.

Marija je naš kooperant že 
6 let in redi v turnusu 7.700 
piščancev.

Elica Žnidar redi svoje šte
vilne jate v Koblah v bližini 
Loč že 3 leta. Med razgovo
rom pa je povedala.

Kadar so dobri rezultati 
smo zadovoljni, ko pa gre sla
bo se hudujemo. Verjetno 
smo še vsi premalo osvešče
ni, da bi se dovolj zavedali, 
da tudi delavci v Perutnini in 
tudi drugod nimajo vedno le 
uspehov.

Moram pa pohvaliti vašo 
pospeševalno službo, ki je res 
odlično organizirana, le da 
imajo »terenci« prevelika ob
močja. Če bi bili zadolženi 
za manjša območja, bi nas 
večkrat obiskali in prepriča
na sem, da bi bili rezultati še 
boljši.

Elica Satler je doma v Dra
ži vasi pri Konjicah. Koope- 
rantka Perutnine je že 9 let in 
trenutno redi v enem turnusu
17.000 piščancev.

Z Elico smo se pogovarjali 
kaj meni o obveščenosti. Bila 
je kratka.

Obveščani smo bili dobro, 
vendar manj obveščeni, saj 
so bile mnoge informacije 
preveč učeno pripravljene, da 
bi jih lahko vsi pravilno ra
zumeli.

(Foto: L. C.)

Jože Selih doma iz Dobrave 
je bil predsednik glasovalne
ga odbora za področje Slo
venskih Konjic. Je tudi član 
odbora za informiranje. Koo
perant Perutnine je že 9 let 
in včasih je že redil celo
40.000 piščancev v turnusu.

Povedati moram, da mi vsa 
določila sporazuma še niso 
popolnoma jasna, vendar sem 
se odločil »ZA« sporazum. Pe
rutnina je ugledna in močna 
firma, zato verjamem, da bo
mo s podpisom sporazuma 
dosegli določene prednosti. 
Menim pa, da je še vedno 
premalo kooperantov dovolj 
osveščenih, da bi te predno
sti lahko že sedaj videli.

Sam gospodarim in delam 
načrtno, zato bi skoraj lahko 
trdil, da delam sedemurnik.

V zvezi z informiranostjo 
pa je povedal.

Več bi morali poenostavlje
ne pisati o samoupravnih ak
tih, da bi jih vsi razumeli, le 
tako bi najbolj pomagali koo
perantom pri izvajanju samo
upravljanja. Še to. V Perutni- 
narju bi se moralo pojavljati 
več avtorjev. Tudi o koope
rantih bi bilo potrebno več 
pisati, seveda pa je potrebno 
tudi priznati, da so še mnogi 
dokaj kritizersko razpoloženi.

Jože je povedal, da tudi 
sam pripravlja prispevek. Ni 
pa pozabil niti na delegatska 
razmerja.

Povem lahko, da se naši de
legati kaj malo povezujejo in 
posvetujejo z bazo. Predla
gam, da bi se večkrat dobili, 
recimo ob nedeljah, pa četudi 
v gostilni in se pogovorili o 
dosežkih, problemih, razvoju, 
pa tudi o politiki. Za tako or
ganizacijsko obliko bi bilo 
prvotno malo kooperantov, 
ko pa bi videli napredek, bi 
se sigurno pridružili še ostali.

Tako mislijo ti in — sporo
čite, kaj mislite vi?!

Urednik
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ZA RAZVEDRILO

Perutninarji smo soelovali tudi v pustni karnevalski povorki. Komisija (na foto
grafiji) je uvrstila naš prispevek »RIMSKEGA PETELINA« na drugo mesto.
Hvala vsem, ki ste prispevali z idejo ali delom. Uredništvo.

REŠITEV KRIŽANKE ŠT. I

VODORAVNO: 1. parafin,
8. Orestes, 15. apoteka, 16. tol
kalo, 17. Rodan, 18. nravi, 20. 
car, 21. okol, 22. skavt, 23. 
Rina, 24. VOS, 25. opica, 26. 
tat, 27. op, 28. opona, 29. ba- 
buin, 32. dancing, 34. paliska, 
35. Jera, 36. varan, 37. AK, 38.

glina, 40. poper, 41. Ira, 42. la
va, 43. Nolit, 44. tron, 45. ara, 
46. dolar, 47. trasa, 48. VI, 49. 
Aasen, 50. grad, 51. asignat, 
53. protaza 56. radian, 57. gra
ja, 58. LD, 59. ica, 60. krona, 
61. Kam, 62. oboa, 64. groza, 
65. Beti, 66. srt, 67. aroma, 
68. Pamir, 69. lakolit, 71. ina
čica, 73. Anabaza, 74. karakal.

1 Z 3 4 S 6 7

8

9

10 11

12 13

Vodoravno: 1. spreten človek, 
artist, 8. obalno področje s kopa
lišči in letovišči, 9. ščitnik nad 
kolesom bicikla, 10. ime angle
ške filmske igralke Blyth, 11. 
vrsta oranžade, 12. beograjska 
filmska igralka (Eva), 13. del ted
na.

Navpično: 1. vrsta zemljiške knji
ge (pri nas do leta 1848), 2. tu
ristično mesto na zahodni obali 
Brača, 3. angleški arheolog, ki je 
raziskoval keltsko kulturo na 
Knosu in izkopal Minosovo pala
čo na Kreti (Sir Arthur, 1851— 
—1941), 4. rimski cesar, ki je 
razrušil Jeruzalem, 5. ime jugo
slovanskega nogometaša Bjeko- 
viča, 6. starogrška boginja, po
slanka bogov, poosebljenje mav
rice, 7. avarski vladarski naslov.

Sestavil: Edi Klasinc

UGANKARSKI SLOVARČEK

ALEM = pozlačeni vrh na 
kupoli

AMONAL = varnostno raz
strelivo, zlasti za rudnike in 
kamnolome

ANAA = koralno otočje v ar
hipelagu Tuamotu v Poline
ziji

CTKKER = poleg Suchona 
najpomembnejši sodobni 
slovaški skladatelj, ki gradi 
svojo glasbo na izvirni slo
vaški tematiki (Jan, »Slo
vaška suita«)

KREZ = zadnji lidijski kralj, 
ki ga je s prestola pregnal 
Kir; znan po bajnem boga
stvu

MAKRELA = vrsta manjših, 
okusnih rib, ki žive v Ja
dranskem morju, tudi sku
ša imenovana

MERANO = mesto v Gor
njem Poadižju, zimskošport
no središče in turistični 
kraj

PISANO = italijanski zlatar, 
kipar in graditelj, avtor 
bronastih reliefov in har
moničnih scen (Andrea, ok. 
1295—1349)

SAMER = mesto v francoski 
pokrajini Artois, zahodno 
od mesta Lille

Ptujski perutninar glasilo delovnega kolektiva in kooperantov Mesokombinata Perutnina Ptuj, izdaja delavski svet OZD. Glasilo ureja uredniški odbor: Angela Andrejak. 
Ivan Ciglar, Marija Glaser, Jože llovšek, Justika Kristovič, Martin Mlakar, Franc Potočnik. Glavni urednik Lojze Cajnko, odgovorni urednik Jakob Butoien. Naklada 
1600 izvodov, uredništvo in uprava Ptuj, Potrčeva 8. Rokopisov in fotografij ne vračamo. Glasilo je oproščeno temeljnega prometnega davka na podlagi mnenja Sekre

tariata za informacije pri IS SR Slovenije številka 421-1/72 z dne 5. 12. 1977. Tiska TOZD Ptujska tiskarna, Ptuj.


